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تفاهم نامه حمل محصولات صادراتي
 به مقصد بندر شهيد رجايي 

مدي��ر كل بازرگاني و بازاريابي 
داخلي راه آهن از امضاي تفاهم 
نامه حمل محصولات صادراتي 
ذوب آه��ن از مب��دا اصفهان به 
مقصد بندر شهيد رجايي خبر داد. 
سيد مرتضي علي احمدي مدير 

كل بازرگاني و بازاريابي داخلي راه آهن با اشاره به تفاهم نامه 
حمل محصولات ذوب آهن گفت: به منظور فراهم س��ازي و 
ايج��اد ظرفي��ت تخليه در بندر ش��هيد رجايي، تفاهم نامه فوق 
به امضا رسيد.وي افزود: در همين راستا هياتي مركب از مديران 
شركت ذوب آهن، مديرعامل شركت تركيب حمل و نقل، مدير 
كل بازرگاني و بازاريابي از منطقه كل راه آهن هرمزگان ) حد 

فاصل ايستگاه انشعاب – مانوري ( بازديد كردند.
مديركل بازرگاني و بازاريابي داخلي راه آهن عنوان كرد: اجراي 
سياست حمل بار در سال ۹۶ به صورت نقطه اي ) بدون توجه 
به مركز تخليه( و برنامه ريزي حمل و نقل بصورت شبكه اي و 
مبدا – مقصدي، ملاك برنامه ريزي بخش بازرگاني با همكاري 

ادارات كل مناطق در دستور كار قرار گرفته است.

پرواز شرکت هواپيمايي سيبريا ايرلاين
 از دوم تيرماه به تهران آغاز مي شود 

معاون امور فرودگاهي شركت شهر فرودگاهي امام خميني)ره( 
گف��ت: براي نخس��تين ب��ار پروازه��اي ش��ركت هواپيمايي 
س��يبرياايرلاين از روز دوم تيرماه س��ال جاري به فرودگاه بين 
المللي امام خميني)ره( برقرار مي شود. »كوروش فتاحي« افزود: 
اين شركت هواپيمايي كه متعلق به روسيه است، پروازهاي خود 
را دو نوبت در هفته، )روزهاي جمعه و س��ه  ش��نبه( با هواپيماي 
ايرب��اس ۳۱۹ ب��ه مقصد تهران انج��ام خواهد داد.به گفته اين 
مقام مس��ئول در فرودگاه امام خميني)ره( قرار اس��ت ش��ركت 
هواپيمايي س��يبرياايرلاين پروازهاي خود را در اين مس��ير بين 
مسكو - فرودگاه امام خميني )ره( - مسكو به تهران انجام دهد.
فتاحي اظهارداش��ت: در حال حاضر ۶۲ ش��ركت هواپيمايي در 
فرودگاه بين المللي امام خميني )ره( فعاليت مي كنند كه شامل 

۵۲ ايرلاين خارجي و ۱۰ ايرلاين داخلي است.

افتتاح ۲ هزار و ۱۱۴ واحد مسکن مهر
 در فاز ۸ پرديس 

تعداد ۲ هزار و ۱۱۴ واحد مسكن 
مه��ر واقع در فاز ۸ ش��هر جديد 
پردي��س با حض��ور مديرعامل 
شركت عمران شهرهاي جديد و 
قائم مقام وزير راه و شهرسازي در 

طرح مسكن مهر افتتاح شد. 
روز گذشته ۳۱ خردادماه تعداد ۲ هزار و ۱۱۴ واحد مسكن مهر 
با برخورداري از تمامي امكانات زيربنايي لازم در ۸ نقطه از فاز ۸ 
)دره بهشت( شهر جديد پرديس با حضور محسن نريمان معاون 
وزير و مديرعامل شركت عمران شهرهاي جديد و اصغر احمدي 

مهرآبادي قائم مقام وزير در طرح مسكن مهر افتتاح شد.
از اين تعداد واحد مس��كوني ۵۸۰ واحد مربوط به محله الوند، 
۵۹۲ واح��د متعل��ق به محله دماوند، ۲۰۰ واحد مربوط به محله 

دنا و ۷۴۲ واحد مربوط به محله سهند است.
همچني��ن در اي��ن مراس��م مجتمع تجاري ي��ك محله دنا دره 
بهشت و خدمات زيربنايي شامل آب، برق، گاز و معابر احداث 

شده در اين فاز به بهره برداري رسيد.
»س��عيد غفوري« مديرعامل ش��ركت ش��هر جديد پرديس در 
مراسم افتتاح اين واحدهاي مسكوني گفت: در اسفندماه سال 
گذش��ته يك هزار واحد و ارديبهش��ت ماه امس��ال ۲۹۰ واحد 
مسكن مهر در شهر جديد پرديس افتتاح شد و امروز با تلاش 
همكاران در اين شهر شاهد افتتاح ۲ هزار و ۱۱۴ واحد مسكن 

مهر هستيم.

ضرورت وجود ساکنين محلات 
در پروژه هاي بازآفريني شهري 

عضو هيئت علمي دانشگاه شهيد 
بهش��تي وجود ساكنين محلات 
در پروژه هاي بازآفريني شهري 
را امري ضروري داسنت و گفت: 
در باز آفريني ش��هري، ش��ركت 
عمران و بهسازي شهري ايران، 

دس��تگاه هاي مس��ئول را دور هم جمع كرده است و برنامه ها و 
پروژه هاي خود را به نقد و بررس��ي مي گذارد تا با هم انديش��ي 

صاحبنظران به نتيجه مطلوب تري دست پيدا كند.
صرافي ادامه داد: متاسفانه به مقوله توسعه، به ديد پروژه نگاه 

مي شود نه تحولي براي مردم و محلات هدف.
وي با اشاره به اين كه هر چند توسعه و اجراي پروژه در بافت هاي 
ناكارآمد ش��هري يك موفقيت محس��وب مي شود، افزود: ديده 
شدن اين محلات توسط دولت و ورود اين محلات به جغرافياي 

ذهني مسئولين دولتي، خود موفقيت بزرگي است.
صرافي با اش��اره به اينكه پروژه هايي كه در اين محلات اجرا 
مي ش��ود، در مقي��اس كوچك اس��ت، گفت: ب��راي اجراي اين 
پروژه ها بايد از س��رمايه هاي خرد س��اكنين محلات اس��تفاده 
كرد كه كوچك بودن اين پروژه ها امكان مش��اركت س��اكنين 

را افزايش مي دهد.
سپس وي افزود: با سه اقدام ظرفيت سازي، نهادسازي و ابزار 

سازي مي توان كيفيت زندگي را براي شهروندان ارتقا داد.

دولت در تعيين نرخ عوارض
 يک طرفه عمل نکند

ش��ركت هاي  انجم��ن  دبي��ر 
راهسازي معتقد است در صورت 
باز گذاش��تن دس��ت س��رمايه  
گ��ذاران و پيمانكاران در تعيين 
نرخ عوارض اس��تفاده از جاده ها 
بهترين تناس��ب اقتصادي بين 

سرمايه  گذاران و مسافران به وجود خواهد آمد.
علي آزاد در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اين مطلب، اظهار كرد: 
متاسفانه با وجود درخواست هاي مكرري كه در طول سال هاي 
گذش��ته مطرح ش��ده، همچنان دولت در زمينه ي تعيين نرخ 
ع��وارض آزاد راه��ي ي��ك طرفه عمل مي كند و از اين رو نياز به 
آن وجود دارد كه تغييراتي به منظور بهبود ش��رايط اقتصادي 

مديريت آزاد راه ها لحاظ شود.
وي با بيان اين كه سرمايه  گذاران پروژه هاي زيرساختي توقع 
دارند س��ود خود را در مدت مقرر به دس��ت بياورند، تاكيد كرد: 
اين كه توقع داش��ته باش��يم س��رمايه  گذاري از طرف بخش 
غيردولتي انجام شود، اما نرخ عوارض را دولت تعيين كند قطعا 
با واقعيت هاي بعضي از جاده ها تضاد دارد، زيرا سرمايه  گذاران 
خود بهترين مرجع براي تصميم گيري در اين زمينه هستند.

پیشخوان

راه ومسکن

يك كارش��ناس ارش��د شهرسازي در واكنش به 
اي��ن اظه��ار نظر پيروز حناچ��ي معاون وزير راه و 
شهرسازي كه گفته است: » مصوبه مجلس مبني 
بر مجازات استفاده كنندگان غير مجاز از آب، برق، 
تلفن و... باعث بي انضباطي ش��هر و گس��ترش 
حاش��يه نشيني مي شود« گفت: واقعيت آن است 
كه دولت خواهي نخواهي همين حاش��يه شهرها 
را به مرور به رسميت خواهد شناخت، پس اصلح 
آن اس��ت كه از هم اكنون براي انش��عاب آب و 
برق و گاز همين حاشيه نشين ها قانون تعريف و 
تصويب ش��ود تا به اين وس��يله حقوق شهروندي 

بيش از پيش نهادينه شود .
دكتر حامد قادر مرزي افزود: واقعيت اين است كه 
ما در حال حاضر بيس��ت ميليون جمعيت حاش��يه 
نش��ين داريم و اگر قانون قبلي كه مد نظر آقاي 
حناچي و دولت اس��ت خوب بود كه ما الان نبايد 
اين همه حاش��يه نش��ين و اين همه مش��كلات 
و تبعات ناش��ي از حاش��يه نش��يني داشته باشيم. 
نماينده س��ابق مجلس شوراي اسلامي افزود: در 
حال حاضر بس��ياري از س��اخت و سازهايي كه در 
حاش��يه شهرها صورت گرفته يا مي گيرد اگر چه 
پروانه ساخت ندارند اما عملا از انشعاب آب و برق 
و گاز و تلفن استفاده مي كنند و اين موضوع را من 
در حاشيه شهرهاي شيراز و مشهد و كرمانشاه به 
عينه مشاهده كرده ام. نماينده سابق مردم قروه و 
دهگلان يادآور شد: ما در اجتماع زندگي مي كنيم 
و لازم��ه مدني��ت و زيس��تن در اجتماع پذيرفتن 
هنجارها و تابعيت از قانون است، بنابراين وقتي 
ك��ه مجلس قانون��ي را تصويب كرد مي طلبد كه 
مس��ئولان و شهروندان به مُرّ قانون التزام داشته 
باشند. وي بيان كرد: ۵۰ درصد همين شهر سنندج 
كه الان در قلمرو ش��هري قرار دارند يك زماني 
حاش��يه نشين بودند ولي الان رسميت پيدا كرده 
و جزء ش��هر محس��وب مي ش��ود. قادرمرزي در 

پايان خاطرنشان ساخت: البته بايد ببينيم قانون 
مجازات استفاده غيرمجاز از آب و برق و گاز كه 
در مجلس مصوب ش��ده چه نارسايي هايي داردو 
آيا به اندازه كافي بازدارندهست ياخير، كه همين 
نارسايي ها هم بايستي برطرف شود، اما به هر حال 

صلاح در داشتن قانون و تبعيت از آن است.
حناچي: مصوبه مجلس باعث افزايش شهرنشيني 
مي شودپيروز حناچي اخيرا در گفت وگو با خبرنگار 
ايلن��ا، درباره مصوبه اخير مجلس درباره مجازات 
اس��تفاده  كنندگان غيرمج��از از آب، برق، تلفن، 
گاز و فاضلاب اظهار داش��ته اس��ت: مصوبه اخير 

مجل��س برخلاف قان��ون قبلي تحت عنوان منع 
ف��روش خدم��ات به اراضي غير مجاز )قانون منع 
فروش و واگذاري اراضي فاقد كاربري مسكوني 
براي امر مسكن به شركت هاي تعاوني مسكن و 

ساير اشخاص حقيقي و حقوقي( است.
وي اف��زود: در يك��ي از ماده هاي اين قانون قبلي 
امده است كليه سازمانها، مؤسسات و شركتهاي 
تأمين كننده خدمات آب، برق، گاز، تلفن و نظاير 
آن مكلفند خطوط و انش��عاب به س��اختمانها را 
برحسب مراحل مختلف عمليات ساختماني فقط 
در قبال ارائه پروانه معتبر ساختماني، گواهي عدم 

خلاف يا گواهي پايان ساختمان معتبر صادرشده 
توسط مراجع مسؤول صدور پروانه و ذكر شماره 
و تاريخ مدارك مذكور در قراردادهاي واگذاري، 

تأمين و واگذار كنند.
معاون معماري و شهرس��ازي اظهار داش��ت: اين 
مصوبه مي تواند به بي انضباطي شهري و حاشيه 
نش��يني كم��ك كند.حناچي از آغ��از مذاكرات با 
مجل��س ب��راي تجديد نظر ب��ر روي اين مصوبه 
خبر داد و گفت: مكاتبات با رييس مجلس را درباره 
اين مصوبه شروع كرده ايم. اين مصوبه در دستور 
كار بررس��ي ش��وراي نگهبان قرار گرفته است و 

هنوز شوراي نگهبان مصوبه را تاييد نكرده است 
بنابراين فرصت تجديد نظر وجود دارد.

معاون وزير راه و شهرسازي در پاسخ به اين سوال 
كه با توجه به حساسيتي كه نسبت به موضوع بي 
انضباطي شهري و حاشيه نشيني در كشورمان به 
وجود امده است، چرا اين اين دست از موضوعات 
در مجلس به تصويب مي رسد، اظهار داشت: چند 
دلي��ل براي تصوي��ب اين موضوعات در مجلس 
وج��ود دارد. اول اينك��ه از نگاه دس��تگاه اجرايي 
مانند وزارت نيرو كه با مسائلي چون برق دزدي 
مواجه هستند بايد راه هايي براي جلوگيري از اين 

پديده ها پيش بيني شود.  
وي اف��زود: ام��ا از نگاه مجلس كه موكلان مردم 
و اين دس��تگاه ها هس��تند بايد براي اين پديده ها 
قوانين و مقررات بازدارنده به تصويب برسانند اما 
جنبه ديگر اين مصوبات اين است كه عده اي با 
پرداخت جريمه انشعبات در اراضي غير مجاز به 
گس��ترش حاش��يه نشيني و بي انضباطي شهري 

دامن مي زنند.  
حناچ��ي تاكيد ك��رد: تا زماني كه اين خدمات در 
اراضي غيرمجاز ارائه نشود نبود اين خدمات مانع 
از گسترش ساخت و ساز خواهد شد. اين مي تواند 
دور زدن ساير قوانين مصوب باشد كه با پرداخت 
جريمه ها تحلفات در ساخت و ساز ادامه مي يابد.   
معاون وزير راه و شهرس��ازي ادامه داد: برخي از 
اين اراضي غير مجاز در مناطق مجاور گسل و بر 
روي منابع آب قرار دارند كه ساخت و ساز در اين 
مناطق منع شده است و خدماتي مانند خطوط و 
انش��عابات برق، آب، گاز و فاضلاب نبايد به اين 

مناطق ارائه شود.  
وي گف��ت: در ح��ال رايزن��ي براي تجديد نظر بر 
روي اين مصوبه هس��تيم اما وقتي كه موضوعي 
به تصويب مي رسد، كار براي تجديد نظر سخت 

تر مي شود.  

مشاور معاون رییس جمهور در گفت و گو با »تجارت« به مصوبه مجلس واکنش نشان داد؛

حاشیه نشینی همچنان حاشیه ساز

تحولات مثبت در حوزه ریلي با جذب سرمایه گذاريارتقاء جایگاه ایران در صنعت هوانوردي جهانبسته شدن پرونده مسكن مهر ۴ استان 
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي در طرح 
مس��كن مهر ضم��ن تاكيد ب��ر ضرورت 
همكاري دس��تگاه هاي خدمات رسان در 
تكميل طرح مسكن مهر كشور گفت: در 
حال حاضر بخشي از واحدهاي مسكن مهر 

داراي مشكلات خدمات زيربنايي هستند كه تلاش داريم تا پايان 
سال جاري با همكاري دستگاه هاي مرتبط اين مشكلات را رفع كنيم. 
احمد اصغري مهرآبادي در ادامه با تاكيد براينكه س��عي مي كنيم تا 
پايان سال تمامي پروژه هاي بدون معارض را تكميل و به متقاضيان 
تحويل دهيم گفت: خوش��بختانه س��ايت مسكن مهر استان زنجان 
تكميل شده و تيرماه پرونده آن نيز بسته خواهد شد. تلاش مي كنيم 
در شهريور امسال نيز مسكن مهر چهارمحال و بختياري، خراسان 

جنوبي، اردبيل و تعدادي ديگر از شهرها را نيز تكميل كنيم.

مديرعام��ل ي��ك ش��ركت هواپيمايي 
ايران از اجراي برنامه زيس��ت محيطي 
انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي جهان 
»ياتا« موسوم به »كورسيا« براي همه 
ش��ركت هاي هواپيمايي در مسيرهاي 

بين المللي  از سال ۲۰۲۷ ميلادي خبر داد. به گزارش ايرنا محمود 
ش��كرآبي افزود: مس��اله محيط زيس��ت در آخرين نشست ياتا در 
مكزيك بررس��ي و مقرر ش��د اين دستورالعمل براي شركت هاي 
ايراني نيز در همه مسيرهاي بين المللي از سال ۲۰۲۷ لازم الاجرا 
 شود.وي گفت: انتخاب مديرعامل شركت هواپيمايي جمهوري 
اس��لامي ايران به عنوان عضو ش��وراي حكام انجمن بين المللي 
حم��ل و نق��ل هوايي اهميت زيادي داش��ت و جايگاه جمهوري 
اسلامي ايران را در صنعت هوانوردي جهان بسيار ارتقا بخشيد.

عض��و كميس��يون عم��ران مجل��س 
شوراي اسلامي تاكيد كرد: در صورتي 
كه بتوانيم س��مت و س��وي راه آهن را 
براي جذب س��رمايه هاي بيشتر سوق 
دهيم، به مرور ش��اهد تحولات مثبت 

در بخ��ش ترانزي��ت و بازاره��اي جهان��ي خواهي��م بود. عليم 
يارمحمدي افزود: اين ش��ركت با تدوين استراتژي هاي جديد 
و برنامه ريزي براي اقتصادي كردن كسب و كار ريلي در ايران، 
دورخيز خوبي براي جذب سرمايه گذاران بخش خصوصي آغاز 
كرده اس��ت؛ اگر چه مدت زمان زيادي از ش��روع اين تحرك 
جدي��د در راه آه��ن نمي گذرد، اما تقاضا براي س��رمايه گذاري 
 در س��ه بخش بار، مس��افر و خط افزايش چش��مگيري داش��ته

 است.

س��رويس اقتصادي عضو كميس��يون عمران مجلس، با 
تاكي��د ض��رورت تفكيك وزارت راه و شهرس��ازي براي 
تخصصي تر شدن امور اين حوزه گفت: عدم تفكيك اين 
وزارتخانه بخش هاي زيرمجموعه آن را درگير درجا زدن 
مي كند.يوناتن بت كليا در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري 
خانه ملت، با اشاره به تصويب يك فوريت لايحه اصلاح 
بخش��ي از ساختار دولت)تفكيك وزارتخانه ها( در صحن 
علني مجلس گفت: تفكيك وزارت راه و شهرسازي براي 
بهب��ود عملك��رد اين وزارت خان��ه عريض و طويل لازم 
است.نماينده مردم مسيحيان آشوري و كلداني در مجلس 
شوراي اسلامي، با بيان اينكه در زمان ادغام وزارت راه و 
ترابري و با مسكن و شهرسازي از مخالفان آن بودم، افزود: 
با توجه به اينكه هر دو اين وزارتخانه ها بزرگ بوده و نيازمند 
حضور وزير توانمند و متخصص هستند بايد تفكيك آن ها 
هر چه سريع تر صورت بگيرد.وي با تاكيد بر اينكه در حال 
حاضر بسياري از حوزه ها در وزارت راه و شهرسازي متولي 
مشخصي ندارد، تصريح كرد: براي رفع ايرادات وارده به 

وزارت راه وشهرسازي فعلي بايد هر چه سريع تر مراحل 
تفكيك اين وزارتخانه پيگيري شود.اين نماينده مردم در 
مجلس دهم، با بيان اينكه در حال حاضر مس��ئوليت راه، 
مس��كن، هواپيمايي، منظر ش��هري و غيره با وزارت راه 
وشهرسازي است، گفت: ادامه روند فعلي به صلاح كشور 
نيست و بايد با تعيين مسئولان مشخص براي هر يك از 
حوزه هاي زير مجموعه وزارت راه و شهرسازي كارمدتر 

شدن اين بخش را ممكن كنيم.

درجا زدن وزارتخانه با ادامه وضعيت ادغام
مقص��ود اسعدي س��اماني، دبير انجمن ش��ركت هاي 
هواپيماي��ي در گفت وگ��و با خبرگ��زاري خبرآنلاين با 
اش��اره به فرصتي كه هم اكنون براي آس��مان ايران 
ايجاد ش��ده، اظهار داش��ت:» در حال حاضر تنها مسير 
دسترس��ي قطر به س��اير نقاط جهان به لحاظ هوايي 
از طري��ق آس��مان ايران اس��ت كه اي��ن فرصت براي 
دس��تگاه ارائه خدمات هوانوردي يا ناوبري در كش��ور 

ايجاد شده است.«
وي اف��زود:» دوس��تان ما در ش��ركت فرودگاه ها اين 
قابلي��ت و توانمن��دي را دارن��د كه خدم��ات مورد نياز 
هواپيماهاي قطر را براي پرواز در آس��مان ايران ارائه 
دهند. بر اين اساس، در اين چند روز گذشته همان طور 
كه شنيديد، تعدادي از هواپيماهاي قطر كه مسيرشان 
را ناگريز بودند تغيير دهند، توانس��تند از آس��مان ايران 

عبور كنند.«
دبي��ر انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي تصريح كرد:» 
به هرحال ما اين قابليت و توانمندي را در عرصه ارائه 

خدمات هوانوردي در آس��مان كش��ور داريم و ميزان 
س��ودي كه اين پروازها براي آس��مان ايران دارد، قابل 

توجه خواهد بود.«
وي در پاسخ به اين پرسش كه آيا اين اتفاق مي تواند 
آسمان ايران را نجات دهد؟ گفت:» نجات دادن آسمان 
ايران تعبير درستي نيست كه ما بخواهيم از اين موضوع 

استفاده كنيم.«

فرصتي که براي آسمان ايران ايجاد شده است

جزئیات هشتاد و ششمین نشست کمیسیون ايمني راه هاي کشور 
هش��تاد و شش��مين نشست كميس��يون ايمني راههاي كشور 
ب��ا مش��اركت اعض��اء به رياس��ت عباس آخون��دي وزير راه و 
شهرسازي برگزار و پس از بحث و بررسي پيرامون دستوركار، 
جمع بندي هاي زير حاصل ش��د:خلاصه مصوبات كميس��يون 
ايمني راه ها به تفكيك انجام شده در دست پيگيري و انجام نشده 
ارائه و مقرر گرديد با مش��خص ش��دن تعداد هر يك از آن ها، 
گزارش دس��تگاه هاي مس��ئول در هريك از موارد اخذ گردد.
موضوع واژه نامه مصاديق تصادفات ترافيكي و نتايج استعلام 
اخذشده از سازمان جهاني بهداشت توسط وزارت بهداشت ارائه 

و مقرر گرديد موارد مبهم و مورد اختلاف سازمان هاي مربوطه 
در جلسات كارگروه ويژه موردبررسي مجدد قرار گيرد.

موضوع مش��كلات مربوط به فرايند تحويل موقت آزادراه ها و 
بزرگراه ها ارائه شد و خيراله خادمي مديرعامل شركت ساخت و 
توسعه زيربناهاي حمل و نقل در اين جلسه به ارائه توضيحاتي 
در خصوص بروكراس��ي موجود در روند تاييد ايمني آزادراهها 
پرداختند.با توجه به اينكه در حال حاضر هنگام تحويل موقت 
راه ها تيمي متش��كل از نمايندگان س��ازمان راهداري و پليس 
نس��بت به انجام اين كار مبادرت مي ورزند، ضمن تأكيد ويژه 

ب��ر ضرورت اجراي اصول بازرس��ي ايمن��ي در مراحل طراحي 
راهها، مقرر ش��د فرايند كار و همچنين چك ليس��ت مواردي كه 
بايد مورد بازديد قرار گيرند، توس��ط كارگروه كارشناس��ي مورد 
بررسي قرار گرفته و نتايج آن به كميسيون ارائه گردد. خلاصه 
گزارش برنامه دس��تگاهها در خصوص ايام تعطيلات عيد فطر 
و س��فرهاي تابس��تاني ارائه و مقرر ش��د ضمن پيگيري اجراي 
مصوبات كارگروه اعمال مقررات و عمليات ترافيكي، تمهيدات 
لازم براي اعمال محدوديت ها بر مبناي روند افزايش تردد در 

شبكه راه ها به صورت بر خط توسط پليس صورت پذيرد.

پیش پرداخت يک میلیارد دلار براي خريد180 فروند هواپیما در چهار سال
ش��ركت هواپيمايي جمهوري اس��لامي ايران ) ايران اير-هما( 
براي خريد ۱۰۰ فروند هواپيما از ش��ركت هواپيماس��ازي ايرباس 
و ۸۰ فرون��د از ش��ركت بوئين��گ بايد ي��ك ميليارد دلار در مدت 
چهار س��ال و چهار قس��ط پرداخت كند و نخس��تين قسط آن هم 
۲۲۷ ميليون دلار اس��ت.به گزارش ايرنا، هنوز بس��ياري تحمل 
دس��تاوردهاي دولت يازدهم را در پس��ابرجام و به ويژه در حوزه 
حمل ونقل هوايي ندارند و هر روز به شكل و شيوه جديد درصدد 
تخريب اين موفقيت ها هستند.يك كانال خبري به تازگي حساب 
و كتابي درباره خريد هواپيماها انجام داده و گفته اس��ت » براي 
دو قرارداد ايرباس و بوئينگ ۲۷ ميليارد دلار هزينه ش��ده كه با 
دلار ۴۰۰۰ تومان��ي ميش��ود ۱۱۰ ه��زار ميليارد تومان. ميانگين 
ايجاد هر ش��غل را ۵۰ ميليون بگيريم، ميتوان ۲.۲ ش��غل ايجاد 
كرد.«اين محاس��بات اش��كالات زيادي دارد؛ نه رقم قرارداد با 
بوئينگ و ايرباس ۲۷ ميليارد دلار اس��ت و نه دلار در بازار ايران 
چهار هزارتومان اس��ت. نگراني از هزينه كرد خريد ۱۸۰ فروند 
هواپيماي ايرباس و بوئينگ به جاي هزينه كردن براي اشتغال، 
چرا در هشت سال فعاليت دولت هاي نهم و دهم كه كشور بالغ 
بر ۷۰۰ ميليارد دلار درآمد ارزي داشت، بروز نكرد. گرچه دولت 
يازدهم اقدام هاي متنوعي را براي ايجاد اشتغال در كشور انجام 
داده است و ورود اين هواپيماها به ناوگان هوايي كشور اشتغالزايي 
به همراه دارد.دولت يازدهم عقد قراردادهاي خريد هواپيما را با 
هدف ايمن سازي سفرهاي هوايي مردم و نوسازي ناوگان هوايي 

و رونق فعاليت در بس��ياري از فرودگاه هاي كش��ور انجام داد زيرا 
ه��م اكن��ون تعدادي از فرودگاه هاي كش��ور بدون هيچ پروازي 
توجيه اقتصادي ندارند.»اصغر فخريه كاش��ان« قائم مقام وزير 
راه و شهرس��ازي درباره خريد هواپيماها به ايرنا گفته بود: پيش 
پرداخت ايران اير به شركت هاي بوئينگ و ايرباس يك ميليارد 
دلار اس��ت كه در چهار س��ال پرداخت مي ش��ود.وي درباره خريد 
۲۰۰ فروند هواپيما از ش��ركت هاي ايرباس، بوئينگ و اي.تي.آر 
يادآورشده بود: با توجه به نوع سفارش ايران اير به شركت هاي 
ايرب��اس ، بوئين��گ و اي ت��ي آر، مجموع ارزش اين س��ه قرارداد 
براي خريد ۲۰۰ فروند هواپيما، كمتر از ۱۸ ميليارد دلار اس��ت.
ق��رار اس��ت منابع مالي پي��ش پرداخت يك ميليارد دلاري خريد 
هواپيماهاي بوئينگ و ايرباس، ۵۰۰ ميليون دلار از منابع شركت 
هما، ۳۳۰ ميليون دلار از تسهيلات صندوق توسعه ملي و ۱۲۰ 
ميليون دلار ديگر از محل انتشار اوراق صكوك تامين مي شود 
و آورده اي��ران اي��ر در م��دت ۴ س��ال به اين دو ش��ركت پرداخت 
خواهد ش��د.از اواخر س��ال گذش��ته تاكنون يك فروند هواپيماي 
ايرب��اس ۳۲۱ و دو فرون��د هواپيم��اي ايرب��اس ۳۳۰ به ايران اير 
تحويل داده ش��ده و علاوه بر اين چهار فروند هواپيماي اي.تي.
آر )زيرمجموعه ايرباس( ۷۲ نفره به ناوگان هوايي ايران افزوده 
شده است. هواپيماهاي اي تي ار هم اكنون در مسيرهاي كوتاه 
به فرودگاه هاي كم برخوردار پروازهاي خود را آغاز كرده اند و حتي 
برخي از فرودگاه ها كه بيش از ۲۰ سال هيچ پرواز نداشتند ايران 

اير پروازهاي برنامه اي را با اس��تفاده از اين هواپيماها به مقصد 
اي��ن فرودگاه ه��ا برقرار كرده است.مس��ئولان و متوليان صنعت 
هوانوردي ايران همواره تاكيد دارند جايگاه كشورمان در منطقه 
با امضاي قرارداد خريد بيش از ۲۰۰ فروند هواپيماي مس��افري 
دور، متوسط و كوتاه برد و افزايش بيش از۵۰ هزار صندلي جديد 
ارتقا مي يابد و فرصت هاي اش��تغالزايي مس��تقيم را براي بيش از 

۲۰ هزار نفر در داخل فراهم مي كند.
در اي��ن قرارداده��ا افزون بر خريد هواپيما، موضوع هاي ديگري 
همچون آموزش خلبانان و تعمير و نگهداري، حمايت از توسعه 
خدمات ناوبري هوايي )اي.تي.ام-ATM(، عمليات فرودگاهي و 
هواپيمايي، انتقال فناوري و هماهنگي مقررات رگولاتوري براي 
ايران اير منظور ش��ده اس��ت.خريد همه اين هواپيماها به صورت 
اجاره به شرط تمليك است و قرار است ايران اير ۸۵ درصد منابع 
مال��ي آن را از فاينان��س خارج��ي و ۱۵ درصد آن را از منابع داخلي 
و تس��هيلات صندوق توس��عه ملي تامين كند و تاكنون چندين 
شركت و موسسه مالي از كشورهاي مختلف جهان براي تامين 
فاينان��س مال��ي خري��د ۲۰۰ فروند هواپيما از ايرباس ، بوئينگ و 
اي تي آر اعلام آمادگي كرده اند.قائم مقام وزير راه و شهرسازي 
با توجه به اس��تقبال ش��ركت ها و كشورهاي خارجي براي تامين 
فاينانس قرارداد خريد هواپيماهاي ايران اير اظهارداشت: تنها در 
يك سفر كاري سه شركت خارجي تقاضاي تامين فاينانس داده اند 
و هر روز به تعداد ش��ركت هاي متقاضي تامين فاينانس قرارداد 

ايران اي��ر ب��ا ايرباس  بوئينگ و ATR افزايش مي يابد تا از طريق 
مناقصه بين المللي فاينانسر مناسبي انتخاب شود.فخريه كاشان 
با اشاره به احتمال استفاده از منابع موسسات ليزينگ بين المللي 
و تاكيد بر اين كه 'تحريم هاي احتمالي شامل قراردادهاي خريد 
هواپيما نمي شود گفت: در شرايط احتمالي برگشت تحريم ها تمام 
قراردادها معتبر هستند و تحريم عطف به ماسبق نمي شود و اين 
كمپاني ها حق جريمه هم ندارند.وي درباره تامين مالي اين قرارداد 
افزود: بخشي از فاينانس قرارداد خريد هواپيما از ايرباس توسط 
شركت ايرباس با بازپرداخت ۱۰ ساله و بخشي ديگر از فاينانس 

از موسسات مالي و بازپرداخت ۱۸ ساله تامين مي شود.


